



## Erich Fromm Glossary – Grundbegriffe Erich Fromms

Any kind of commercial use of the texts requires written permission from Erich Fromm's Literary Rights Administrator and, as a rule, also from the publisher holding the rights for the title in question.

---

### pathology

In the frame of reference of humanistic psychoanalysis, the causes of pathology lie in the failure to develop a productive orientation, a failure which results in the development of irrational passions, especially of incestuous, destructive and exploitative strivings. The *fact* of suffering, whether it is conscious or unconscious, resulting from the failure of normal development, produces a dynamic *striving to overcome the suffering*, that is, *for change in the direction of health*. This striving for health in our physical as well as in our mental organism is the basis for any cure of sickness, and it is absent only in the most severe pathology. — (1955a: *The Sane Society*, New York (Rinehart and Winston, Inc.) 1955, pp. 273 f.)

### Erkrankung

Im Bezugssystem der humanistischen Psychoanalyse bestehen die Ursachen für die Erkrankung darin, dass sich eine produktive Orientierung nicht entwickeln konnte, so dass es zur Entwicklung irrationaler Leidenschaften, insbesondere inzestuöser, destruktiver und ausbeuterischer Strebungen kam. Die *Tatsache*, dass diese nicht zustande gekommene normale Entwicklung bewusstes oder unbewusstes Leiden verursacht, erzeugt ein dynamisches *Streben, das Leiden zu überwinden*, das heißt, *eine auf Gesundung ausgerichtete Veränderung herbeizuführen*. Dieser Wille zur Gesundung ist in unserem physischen wie auch in unserem seelischen Organismus die Grundlage für jede Heilung der Erkrankung und fehlt nur in den schwersten Fällen. — (1955a: *Wege aus einer kranken Gesellschaft*, GA IV, S. 191 f.)